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Forslag til lov om ændring af  lov for Fær- 
øerne om den offentlige sygeforsikring. (Syge- 
kassegrænsen). 

(Lovforslag nr. L 210. Fremsat 2/5 79. 
Første behandling 9/5 79). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang til tredje behandling sattes 
til forhandling under ét. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Lovforslagets §§ 1 og 2 og dets overgang 
til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

12) Første behandling af: 
Forslag til lov om indfødsrets meddelelse. 
(Lovforslag nr. L 218. Fremsat 10/5 79). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Lovforslagets overgang til anden behand- 
ling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget henvises til 

indfødsretsudvalget. Hvis ingen gør indsigel- 
se mod dette forslag, betragter jeg det som 
vedtaget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

13) Første behandling af: 
Forslag til lov om forlængelse af  kollektive 

overenskomster og aftaler m. v. i Grønland. 
(Lovforslag nr. L 217. Fremsat 9/5 79). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Bakholt (S): 
Grønlandsministerens lovforslag om en 

forlængelse af de kollektive overenskomster 
og aftaler i Grønland, som vi her har til be- 
handling, skal for det første hindre, at der 
opstår en arbejdskonflikt på dele af det grøn- 
landske arbejdsmarked, og for det andet sik- 
re, at de overenskomstmæssige forbedringer, 
der gives til dem, som er omfattet af lovfor- 
slaget, stort set holdes inden for de rammer, 
som gælder for det danske arbejdsmarked, 
idet lovforslaget ligner det, som regeringen 
fremsatte i marts måned gældende for det 
danske arbejdsmarked. Der er dog i det lov- 
forslag, vi behandler her, taget hensyn til de 
specielle grønlandske forhold. 

Vi er i socialdemokratiet enige i den linje, 
der er lagt i forslaget, og som i praksis bety- 
der, at den lønfremgang, der vil finde sted, i 
det væsentligste svarer til de forbedringer, 
som er gennemført på det danske arbejds- 
marked. 

Vi havde naturligvis helst set, at det havde 
været muligt for parterne selv at forhandle 
sig frem til en løsning på overenskomstpro- 
blemet. Men når det nu ikke kunne lade sig 
praktisere at finde en løsning, finder vi, at 
det fremsatte lovforslag er en acceptabel løs- 
ning. 

Vi har naturligvis noteret os, at det grøn- 
landske landsting har udtalt, at det ikke vil 
modsætte sig et lovindgreb i den nuværende 
situation, da afstanden mellem parterne er så 
stor, at der ikke er nogen sandsynlighed for, 
at der kan opnås en forhandlingsløsning. 

Det må også med i billedet, at en konflikt 
vil medføre en økonomisk belastning for det 
grønlandske samfund, samtidig med at det 
vil vanskeliggøre arbejdet med gennemførel- 
sen af hjemmestyret. På den baggrund finder 
vi, at det er rigtigt at fremsætte det forelig- 
gende lovforslag. 

I lovforslagets § 10 gives der ministeren en 
bemyndigelse til at forlænge overenskomster- 
ne for de lønmodtagerorganisationer med 
hjemsted i Grønland, som ikke er omfattet af 
loven, hvis det ikke lykkes for dem at finde 
en løsning ved frie forhandlinger. 

I den anledning vil jeg gerne spørge mini- 
steren, om ministeren agter at anvende den 
bemyndigelse, der findes i § 10, hvis det ikke 
er muligt at finde en forhandlingsløsning, og 
hvis det grønlandske landsting vil modsætte 


